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Termíny akcí, pozvánky

Aktuální přehled plánovaných i proběhnuvších víkendovek, schůzek, koncertů 
a jiných událostí najdeš na webu: 

jskyjov.skauting.cz/plan.php

nebo také zde:  google calendar

Dále si zapište 
do svých diářků...

EKOBIOGRAF
4., 5., 5. a 12. května

www.hnutiduha.cz/ekobiograf

Brněnská muzejní noc 2009
16. května

www.brnenskamuzejninoc.cz

Ignis Brunensis 2009
22. května – 7. června

www.ignisbrunensis.cz
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Vyhodnocení fotografické soutěže

rovernicek.110mb.com/foto/fotosoutez09_I/thumb.html

Děkuji  všem  zúčastněným  (aktivně  i  pasivně  –  při  hlasování). 
Zpočátku jsem se obával, že budeme hlasovat pro 5 fotek. To se naštěstí 
nestalo. I hlasování bylo podpořenou nemalou účastí. Děkuji.

Dostával jsem od vás samé příjemné reakce i přání na pokračování 
fotografické soutěže. Aby měli autoři zpětnou vazbu, navrhuji  setkávání 
vždy po vyhodnocení soutěže, kde zhodnotíme všechny snímky, řekneme 
si navzájem, co by se na nich dalo zlepšit, čím vynikají, případně, co jim 
chybí a jak na nás působí. Na takovýchto srazech by se vždy domluvilo i 
téma následující soutěže.

Termín  prvního  takového  setkání  navrhuji  na  pátek  8.  května  v 
odpoledních  hodinách.  Může  to  být  na  nějakém  pěkném  místě  ve 
Chříbech, nebo v Kyjove, ať to nemáte daleko.

Nyní k vyhodnocení soutěže:

Počet soutěžících: 10
Počet hlasujících: 18

Přiřazení názvů fotografiím autorů:

Čert - pucici_kvety.jpg, veverka.jpg
Soko - bosa_v_ranni_rose.jpg
Olda - 01.jpg
Jarda - 02.jpg, 03.jpg
Lapka - 04.jpg, 05.jpg
Mercy - 06.jpg, 07.jpg
Racek - 08.jpg, 09.jpg
Šmudla - 10.jpg, 11.jpg
Set - 12.jpg, 13.jpg
Minka - 14.jpg, 15.jpg
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A  jak  kdo hlasoval?  Tak  to  je  anonymní.  Každopádně  musím 
pochválit účastníky za čestné hlasování. Do pravidel jsem totiž zapomněl 
připsat, že hlasovat můžete pouze pro cizí fotografie...

Body jsem počítal tímto způsobem:
za 1. místo dostává fotografie 3 body,
za 2. místo dostává fotografie 2 body,
za 3. místo dostává fotografie 1 bod.

01.jpg ... 4
02.jpg ... 9
03.jpg ... 11
04.jpg ... 14
05.jpg ... 13
06.jpg ... 4
07.jpg ... 14
08.jpg ... 6
09.jpg ... 0
10.jpg ... 0
11.jpg ... 3
12.jpg ... 7
13.jpg ... 9
14.jpg ... 2
15.jpg ... 7
bosa_v_ranni_rose.jpg ... 3
pucici_kvety.jpg ... 2
veverka.jpg ... 2
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Suma bodu na soutěžícího:
Čert - 4
Soko - 3
Olda - 4
Jarda - 20
Lapka - 27
Mercy - 18
Racek - 6
Šmudla - 3
Set - 16
Minka - 9

Pořadí podle umístění fotek:
1. místo: Lapka (04.jpg, 14 bodů)
        a Mercy (07.jpg, 14 bodů)
2. místo: Lapka (05.jpg, 13 bodů)
3. místo: Jarda (03.jpg, 11 bodů)

Pořadí podle součtu bodů za fotky:
1. místo: Lapka (27 bodů)
2. místo: Jarda (20 bodů)
3. místo: Mercy (18 bodů)

Absolutním vítězem této soutěže se tak stává 
náš rychtář, Lapka. Jemu čest.

-   5 / 18   -



1. místo: Lapka (04.jpg, 14 bodů)
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1. místo: Mercy (07.jpg, 14 bodů)
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2. místo: Lapka (05.jpg, 13 bodů)
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3. místo: Jarda (03.jpg, 11 bodů)
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Tomáš Sedláček: Další biftek už je moc

Ekonom s pověstí a vizáží bohéma Tomáš Sedláček toho na svůj 
věk stihl  překvapivě hodně. Pracoval  pro prezidenta i  vládu a americká 
univerzita jej vybrala mezi nejnadanější mladé mozky oboru. Víc než ležet 
v číslech ho však baví o ekonomii filozofovat a rozjímat třeba nad tím, "jak 
pohostit sytého".

Jedenatřicetiletý Tomáš Sedláček se narodil v 
Roudnici nad Labem. V dětství žil několik let ve 
Finsku a Dánsku, kde byl jeho otec zaměstnán 
jako  pilot.  Ve čtyřiadvaceti  dostal  výjimečnou 
nabídku pracovat jako poradce pro tehdejšího 
prezidenta  Václava  Havla,  který  si  Sedláčka 
vybral na doporučení Fakulty sociálních věd UK 
jako člověka s moderním vzděláním a čerstvým 
pohledem na ekonomii. Sedláček málem práci 
odmítl, když při prvním telefonickém hovoru s 
hlavním  Havlovým  poradcem  Pavlem 
Fischerem  došel  k  mylnému  závěru,  že  mu 
práci  nabízí  cestovní  kancelář  Fischer.  Za 
Špidlovy vlády Sedláček nastoupil jako poradce 

ministra  financí  Bohuslava Sobotky a  podílel  se  na  přípravách  daňové, 
penzijní a zdravotní reformy. I díky tomu se během stipendijního pobytu na 
americké univerzitě Yale v roce 2006 dostal mezi pět mladých ekonomů 
vybraných mezi "Young Guns: 5 Hot Minds in Economics". Nyní druhým 
rokem pracuje jako ekonomický stratég ČSOB. 

Čeká nás těžký rok, nebo předpovědi přehánějí?
Rozhodně  bych  nečekal  žádnou  katastrofu.  Pár  let  jsme  zběsile 

pádili kupředu a teď jen trochu zvolníme. Nic víc. 

To zní až moc nadějně...
Pokud tuhle krizi hodnotíme čistě z pohledu ekonomie, nečeká nás 

nic tragického. Máme se nejlépe, jak jsme se kdy měli.  Jak praví  bible: 
Musíme z  Hospodinových  rukou  přijímat  to  dobré,  i  to  špatné.  A  tohle 
pořád není to špatné - rozhodně ne tak, aby se politici museli předbíhat, 
kdo  zlevní  jídlo.  V  novém roce  nejspíš  hodně  zpomalíme,  v  nejhorším 
případě budeme stagnovat, ale roku 2010 se podle všech předpovědí opět 
vrátíme k růstu. Otázka ale je, jestli je to takhle správně. 
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A jaká je odpověď? "Růst" už je přežitek?
Ekonomové takové otázky a odpovědi neřeší. Naše věda bádá jen 

nad tím, jak maximalizovat růst. 

Kromě ekonomie přednášíte i filozofii, citujete bibli, dva roky jste 
pracoval na Hradě u někdejšího prezidenta Václava Havla. Tipuju, 
že "maximalizace růstu" vám jako recept na štěstí stačit nebude...

Jistě, pokud jsme nyní svědky nějaké krize, tak je v krizi celá naše 
civilizace.  Kvůli  tomu není třeba dlouze filozofovat ani  sedět na Hradě. 
Tahle  krize  vyvěrá  z  deseti  dvaceti  let  šíleného  přežírání,  šílené 
nadspotřeby. To není čistě ekonomický problém.

Naše situace se v lecčems podobá římské říši před jejím zánikem: 
máme relativně bezproblémový život, s nikým pořádně neválčíme, svých 
ideálů jsme nějakým způsobem dosáhli a hlavním tématem našeho života 
se stala ekonomie. V momentě, kdy jsme zekonomizovali úplně všechno a 
kdy lidi zajímá leda to, jestli budou mít na výplatní pásce víc nebo míň, tak 
je to podle mě jistá známka dekadence. Zvlášť pokud si uvědomíme, že z 
toho neexistuje cesta ven, protože politik dnes ve všech státech vyhrává 
jen  na  základě ekonomie.  Musí  slíbit  ještě  větší  bohatství,  jinak  nemá 
šanci. 

Růst a pokrok je  na druhou stranu možná to,  co drží  náš svět 
pohromadě. Vážně se toho můžeme vzdát?

Pokud  se  máme  skutečně  vyléčit  z  krize,  tak  to  chce 
celospolečenskou  změnu.  Přestat  se  přecpávat.  Nemusíme  se  rovnou 
svléknout  do  naha,  ale  rozhodně  bychom  měli  uzavřít  těch  několik 
posledních  desítek  let,  říkejme jim třeba  Doba duhová.  V  USA,  ale  i  v 
Evropě a u nás jsme prostě spotřebovávali  víc,  než kolik jsme si  mohli 
dovolit. Rodiny, podniky, banky, státy... všichni měli dluhy. Jakmile se to 
dělá ve velkém, už to nelze udržet.

Dlouho  jsme  balancovali  na  hraně,  a  teď  jsme  se  o  ni  pěkně 
pořezali. Dostali jsme se tak daleko, že standardní recepty už selhávají. 
Státy nutí lidi do spotřeby, nutí banky, aby znovu dávaly levné hypotéky - 
pokud možno všem - a pomalu se vracíme nazpátek do bodu číslo jedna. 
Ale pokud se neuskrovníme na nějakou přiměřenější úroveň konzumu, tak 
to jinak nepůjde. Vždyť my jsme nejbohatší civilizace na tomto světě i v 
historii lidstva!
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Václav  Havel  nedávno  utrousil,  že 
nechápe,  proč  bychom  měli  za  každou 
cenu dál růst, když je nás pořád stejně. 
Má pravdu? Nezní to trochu naivně?

Naivně  to  zní  leda  v  konfrontaci  s 
dnešní společností, kdy prostě nejsme schopni 
spočinout.  Pokud růst  pod dvě procenta je u 
nás  považován  za  průšvih,  kdy  je  potřeba 
spouštět krizové balíčky, tak je něco špatného 
v  království  dánském.  Asi  bychom  se  měli 
zamyslet nad tím, jestli nám náhodou nestačí 
to, co máme. 

To se snadno říká, když si k tomu dáváme tatarák za pět set v 
restauraci s výhledem na Karlův most...

Já si aspoň nekupuju tatarák na dluh.  A když na to přijde, klidně 
nemusím deset dnů jíst vůbec. 

Vůbec? 
Jasně, půst byl běžnou součástí diety našich předků. A navíc, mělo 

to duchovní náboj, nebyla to jen péče o tělo a touha zhubnout jako dnes. 
Půst je to, co naše společnost potřebuje. Pokud chcete, aby vám chutnalo 
jídlo,  musíte  mít  hlad.  Jenže naše společnost řeší  problémy sytých.  Jak 
pohostíte sytého?  Vymýšlíte drahá jídla z nudy, kančí na dančím a tak... 
Prostě hlouposti. Přitom sytého už stejně nepotěšíte, dokonce ho zvýšením 
spotřeby můžete ještě víc rozladit.

Chceme-li  obnovit chuť jídla,  můžeme si  buď dávat šíleně drahé 
delikatesy, nebo si dát půst a pak nám bude chutnat chleba s máslem. A 
budeme z toho mít úplně stejný užitek. 

Jak dlouho jste půst vydržel vy? 
Asi  deset  dnů. Místo  jídla  jsem  pil  vodu  s  javorovým  sirupem, 

vymačkal  do  toho  limetky  a  přidal  pepř,  bylo  v  tom všechno,  co  tělo 
potřebuje. A pak zjistíte, že hlad je psychická záležitost, že jde jen o to 
překonat ten zvyk, že pusa chce neustále žvýkat něco tuhého. Jinak je to 
fajn, máte spoustu času, odpadnou snídaně, obědy, večeře plus všechno 
přemýšlení  o  jídle,  nemusíte  chodit  nakupovat,  nepijete,  nekouříte. 
Všechno se zpomalí,  protože tělo nemá energie nazbyt, a popadne vás 
taková hloubavější nálada. Je to opravdu příjemné, po Vánocích to všem 
doporučuju. 
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Václav  Klaus,  jemuž  pořád  věří  60  procent  Čechů,  půst 
nedoporučuje. Radí: "Utrácet, utrácet, utrácet..."

Ale ano,  to chápu, to je bezprostřední praktické řešení.  Dluhy a 
spotřeba jsou naše droga,  kterou nelze jen tak vysadit.  I  narkoman na 
začátku léčby potřebuje svou dávku, nelze to snížit ráz naráz. 

Pochybuju, že prezident to myslel takhle...
Dnešní prezident umí dobře vycítit, co lid žádá. A podle toho se 

chová. Naše  civilizace  je  rozmazlená  a  potřebuje  růst,  jinak  upadá  do 
nacismů a dost agresivních řešení. Bohužel musíme růst, jinak přijde krize. 
Ve  třicátých  letech  z  toho  vznikl  nejen  Hitler,  ale  celá  řada  dalších 
podobných režimů v Itálii, ve Finsku, v Maďarsku, na Slovensku... 

To říkáte jako paralelu s dneškem?
Ne, to ne,  ta dnešní  krize nebude z hlediska životní  úrovně tak 

hluboká jako ve třicátých letech. Jednak jsme na daleko vyšším levelu, kdy 
pád o pár procent nikoho nezlikviduje, a jednak lze čekat, že  už v roce 
2010 se svět vrátí na růstovou trajektorii. 

Pokud  ale  porosteme  ve  starých  špatných  kolejích,  kam  se 
dostaneme?

Vyzývám filozofy, ať mluví a najdou odpověď, kam tohle všechno 
spěje. Já k tomu můžu říct pouze to, co ukazují ekonomické grafy i selský 
rozum:  bavíme-li  se  jen  o  Česku,  tak  za  posledních  dvacet  let  jsme 
nepředstavitelně zbohatli a nezabije nás ani mírný pokles. Kdo si v roce 
1989 uměl představit,  že pojedeme do Německa nebo do Skandinávie, 
aniž  bychom s sebou museli  vézt batoh plný konzerv? Že půjdeme na 
Západě do restaurace, že nebude problém lyžovat v Rakousku? A přitom 
bude lidem zatěžko platit třicet korun u doktora. 

Co z toho plyne?
Z toho plyne, že je fajn, když se nám daří, ale že po dlouhé době 

prudkého růstu se může také stát, že to chvíli nejde. Když se podíváte, jak 
od války rostl Wall Street, do 80. let křivka stoupá velmi velmi zvolna, zato 
posledních dvacet let, v době globalizace, to je úplný Mount Everest. Tak 
strmý nárůst nikdy předtím nenastal. 
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Je to důkaz, že se Řím zhroutí?
Jsou tu podobné příznaky. Když se vrátím k 

jídlu,  můžete  si  všimnout,  že  dnes  z  jídla 
vytahujeme ty nejtučnější části, tuky a cukr. Ale 
jde  o  paradox,  cukry  a  tuky  byly  vždy  to 
nejvýživnější.  Libová  panenka,  v  tom  nebyla 
žádná  energie,  to  se  dávalo  psům.  Když  sníte 
steak,  tak  prý  na  jeho  zpracování  spotřebujete 
polovinu  energie,  kterou  tělo  získá.  My  z  jídla 
vytahujeme to nejvýživnější, abychom mohli jíst 
a  přitom  nejíst.  Vlastně  je  to  jen  hygieničtější 
forma toho,  co  dělali  Římané nebo šlechtici  ve 
středověku, když si do krku strkali pírko.

Anebo všechna ta kosmetika a životospráva, 
to je jak hledání elixíru mládí. V krému musí být 

vždy nějaká tajemná exotická bylinka, ženšen nebo ginkgo biloba. Okurka 
je pouze pro chudší, ta to být nemůže. A pak to na sebe natíráme nebo to 
jíme, abychom byli neustále mladí a fit.

Nebo  zábava: i to je dnes průmysl a byznys, vytváříme si kolem 
sebe virtuální světy, abychom se dokázali zabavit. Je zajímavé, jak šlo v 
poslední  době nahoru science-fiction a nejrůznější  fantasy světy.  Prostě 
pohádky,  jako  bychom  se  vraceli  do  věku  dítěte,  které  si  jen  hraje, 
poslouchá pohádky a baví se. Sedíme na gauči, jíme křupky a kupujeme si 
dobrodružství. 

Máte dvouletého syna Kryštofa. Vidíte nějakou naději, že se jeho 
generace polepší? Co ho čeká?

Asi ne tak závratný růst bohatství jako nás. Důležité je opakovat si, 
že už za nás lidstvo zbohatlo hodně a že teď může být štěstí někde jinde. 
Makáme od  rána  do  večera  v  práci,  kterou  nemáme rádi,  abychom si 
koupili věci, které nepotřebujeme. To je citát z Klubu rváčů.

My jsme uspokojení z konzumu vytěžili do mrtě, tam už není ani 
kapka. Jít v tom dál, to je, jako bychom chtěli nacpanému člověku udělat 
radost tím, že mu nacpeme ještě jeden steak do pusy. Přitom si jenom 
potřebuje odpočinout. Trpíme nedostatkem dostatku. Všechno máme, po 
ničem netoužíme. A kde umře touha, umře i naplnění. 

Snímky Ondřej Hošt, HN - Martin Svozílek: Svými názory i vizáží 
neortodoxní Tomáš Sedláček byl roku 2006 na americké univerzitě Yale 

vybrán mezi pět nejnadanějších mladých ekonomů světa. 
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Roverská akca v Brně

Takže do Brna jsme se každý nějak dostali. Já, Bek a Lulaj jsme jeli 
busem, někteří vlakem a ostatní tak nějak. Když jsme přišli do klubovny, 
vybalili jsme se a asi všeci jsme se navečeřeli. Pak jsme šli ven, hledali 
kousky papírků a  z  nich jsme poskládali  článek z  novin  a pak jsme šli 
hledat divnýho chlapa, kterýmu jsme pak museli přinést ,,živou vodu“, za 
kterou nám dal obrázek bomby. Pak jsme se vrátili  do klubovny a hráli 
jsme stolní hry. Pak se šlo spát. Ráno jsme vstávali asi kolem 8 myslím, 
samozřejmě jsme se nasnídali  a pak jsme šli  na squash.  Ten byl  úplně 
hrubej. Pak jsme se vrátili do klubovny a byl oběd a někteří měli s Olinem 
přípravu na roverský slib.  Pak jsme se  dívali  na film.  Už  nevím jak  se 
jmenoval (Dokonalý trik), ale bylo to něco o kouzelnících. Potom byl sněm, 
na kterém se řešilo všechno možné: noví členové, tábory a atd. Pak jsme 
vyrazili  do  čajovny.  Asi  kolem  11.  hodiny  večerní  jsme  se  vrátili  do 
klubovny a koukali na film, myslím něco s Járou Cimrmanem. Až skončil šlo 
se spát, ale někteří usnuli už u filmu, no třeba já :o). V nedělu jel domů 
každý jinak, podle toho čím jel a v kolik chtěl být doma. Podle mě tahle 
akca byla jedna z nejlepších,  na kterých sem zatím byla. Myslím že se 
určitě líbila všem a ne jenom mě. Takové akce by mohli být určitě častěji.

Ymca
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Literární

Michael Byrnes – Tajemství chrámové hory

Tato kniha se dost podobá knihám od Dana Browna - Šifra mistra 
Leonarda, Andělé a démoni … Vy, kdo knihy od Browna znáte, není teda 
toho moc co dodat ani k této asi 400 stránkové knize. Je to další dílo, na 
které se Vatikán dívá skrz prsty. Děj se odehrává přímo v Jeruzalémě, kde 
z  tajné  hrobky  pod  Chrámovou  horou  byl  odcizen  starověký  artefakt. 
Protože zloději při krádeži zabili třináct izraelských vojáků a Palestinci se 
zase  bouří  kvůli  znesvěcení  posvátného  místa,  napětí  mezi  těmito 
stranami  se  nebezpečně  zostřuje.  Krátce  nato  Vatikán  najímá  dva 
genetiky, kteří mají za úkol prozkoumat obsah nově objevené dva tisíce let 
staré urny, ve které se nacházejí kosti neznámého ukřižovaného muže. Po 
forenzním  i  genetickém  prozkoumání  docházejí  genetici  k  výsledkům, 
které vedou k otázce – mohly by to být ostatky Ježíše Krista? 

Malá ukázka:

Razak se obrátil k Bartonovi. „Pořád máte ty papíry, co vám dala  
izraelská policie?“

„Jistě.“
„Dobře. Mám takový pocit, že je budeme potřebovat.“
Razak se ze všech sil snažil nevšímat arabského taxikáře, kterého 

vyslýchala skupinka vojáků IDF na opačné straně hranice. Dva němečtí  
ovčáci prohledávali vůz kvůli výbušninám. Vzpomněl si, že slyšel, že jsou  
Izraelci obzvlášť podezíraví vůči osamělým řidičům vyjíždějícím z pásma 
Gazy, z nichž mnozí byli sebevražední bomboví útočníci.

Konečně mávli vojáci IDF v kompletní bojové výstroji na Razaka, 
aby předjel  před ně.  Ani  v nejmenším se při  tom nesnažili  sklonit  ústí  
svých pušek. Vysoko na ocelových nosnících podpírajících přístřešek byly  
namontovány kontrolní kamery. Přistoupil k nim  mladý izraelský voják.

„Otevřete  zadní  úložný  prostor  a  ukažte  mi  papíry,“  prohlásil  
drsnou arabštinou a věnoval obdivný pohled elegantním liniím mercedesu.
Razak  stiskl  tlačítko,  kterým se  otevíral  kufr  a  podal  strážnému jejich 
pasy.

Dva vojáci prošli po obou stranách vozu, projeli jeho šasi zespodu 
zrcátky, prohlédli interiér a přesunuli se dozadu, aby zkontrolovali kufr.

Strážný se trochu přikrčil, aby si prohlédl Bartona. Zavrtěl hlavou.  
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„Koukám, že nejste odsud.“ Obrátil pohled zase k Razakovi. „Musel jste se 
zbláznit, že jedete dovnitř, obzvlášť teď. V tomhle autě. S ním.“ Pokývl k  
Bartonovi.

„Proč tam vůbec jedete?“
Razak  podal  Bartonovy  papíry  a  klidně  vysvětlil,  že  Izraelci  je  

pověřili,  aby  napomáhali  při  vyšetřování  incidentu  na  Chrámové  hoře.  
„Jeďte, ale buďte tam opatrní,“ varoval je. „Jakmile budete za branou, je to 
na vás.“

Razak přikývl, nastartoval a projel mercedesem mezi betonovými  
zátarasy pod strážní věží. 

O patnáct minut později, zatímco ujížděli na jih po hlavní silnici v  
této  oblasti,  se  před  nimi  objevily  nezřetelné  obrysy  města  Gazy.  
Koncentrace budov se postupně zvyšovala, jak Razak opatrně pronikal do  
rušných ulic ve středu města. Mnohé domy ležely v troskách – připomínky  
častých izraelských raketových útoků.

Dlouhou  dobu  zůstávali  oba  muži  zticha,  působila  na  ně 
pochmurná atmosféra toho všeho.

„Tohle je příšerné,“ prohlásil konečně Barton.
„Více  než  milion  lidí  namačkaných  na  malém  kousku  země,“  

pronesl  Razak a  jeho hlas  zněl  temně.  „Příšerné hygienické podmínky,  
politická nestabilita, zdevastovaná ekonomika …“

„Dokonalý recept na nespokojenost.“
Ulice  byly  plné  lidí  a  v  horkém,  nehybném  vzduchu  byla  cítit  

kanalizace.
Racek
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Další číslo by mohlo vyjít počátkem července 2009

rovernicek.110mb.com

Pavel Tomášek – Set, 2009
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